
   جواد محرمي
انقلاب اسلامي امسال 40 ساله مي شود. 
در اين چهلمين سالگرد انقلاب ابراهيم 
حاتمي كيا با فيلم »به وقت شام« انقلابي 
در س�ينماي ايران ب�ه پا كرده اس�ت. 
حاتمي كيا جزو معدود فيلمسازان ايراني 
است كه به طور معمول در آثارش براي 
سينما و مخاطبانش كم نمي گذارد. اين 
كم نگذاشتن به روحيه و منش فكري و 
اعتقادي او بازمي گ��ردد. او يك انقلابي 
است. يك انقلابي هر جا كه باشد كارش 

را خوب انجام مي دهد. 
ب��ه وق��ت ش��ام حاتمي كي��ا فيلم��ي 
خوش ساخت، سرگرم كننده و استاندارد 
اس��ت. اثري فراتر از س��ينماي ايران كه 
قطعاً مي توان آن را در بسياري از جنبه ها 
با بلاك باس��ترهاي روز جهان مقايس��ه 
كرد. اينكه او مي تواند در سينماي ايران 
با همه كمبودهايي كه از آن خبر داريم 
دست به خلق اثري تا اين حد استاندارد 
بزند خودش مي تواند موضوعي پژوهشي 
باش��د. به طور قط��ع خيلي ه��ا در حال 
تماشاي بس��ياري از بخش هاي فيلم به 
وقت ش��ام با خود گفته اند كه او چطور 

توانسته چنين صحنه هايي را بسازد. 
آخري��ن س��اخته ابراهي��م حاتمي كيا 
مشحون از پلان ها و سكانس هاي اكشني 
اس��ت كه واقعاً خ��وب از كار درآمده اند. 
اكشن همان لفظي اس��ت كه طرفداران 
سينماي جشنواره اي و فلاكت از شنيدن 
آن به اصط��لاح كهير مي زنن��د و لب به 
ناس��زاگويي باز مي كنند چراكه اگر قرار 
باشد س��ينما در ايران زياد جدي گرفته 
ش��ود آن وقت خيلي ها باي��د در دكان 

دونبششان را تخته كنند. 
كارگردان��ي حاتمي كيا مانند هميش��ه 
بالاتر از سطح كارگرداني سينماي ايران 
است. در اغلب سكانس ها و پلان هاي فيلم 
پرزحمت به وقت شام اگر از قبل اطلاعاتي 
درباره فيلم نداشته باش��يد به طور قطع 
حتي حدس هم نمي توانيد بزنيد كه در 

حال تماشاي فيلمي ايراني هستيد. 
   به وقت شام، به وقت انقلاب

در اين دوره از جشنواره تعداد آثار مرتبط 
با مفاهيم انقلاب اسلامي كم نيست اما به 
وقت شام را بايد انقلابي ترين و مرتبط ترين 
اثر جشنواره امسال محسوب كرد. فيلمي 
جس��ورانه درباره فتنه س��وريه و داعش. 
ابراهيم حاتمي كيا در اين فيلم توانس��ته 
به خوبي فضاي فك��ري و رفتاري داعش 
را ترس��يم كند آن هم به ش��يوه اي كاملًا 
س��ينمايي و به روز. به وقت شام در به كار 
ب��ردن صحنه ه��اي اكش��ن و جلوه هاي 

ويژه ميداني و بص��ري فيلمي بي نظير در 
سينماي ايران محسوب مي شود. فيلمي 
درگيركننده كه مخاطب را از ابتدا تا انتها 
روي صندلي ها ميخكوب مي كند. تكنيكي 
كه حاتمي كيا در اي��ن فيلم به كار برده به 
طور قطع سينماي ايران را چند پله به جلو 
پرتاب مي كند. انتظار مي رود كه به وقت 
شام بتواند نظر هيئت داوران را جلب كند؛ 
البته تمايلات سياس��ي و عقيدتي هيئت 
داوران قطعاً در اين باره دخيل خواهد بود. 

   تقابل دو رويكرد
وقتي از استاندارد سينمايي حرف مي زنيم 
دقيقاً از چه چيزي حرف مي زنيم؟ زماني 
عده اي از مديران س��ينمايي جمهوري 
اسلامي به جوانان اين كشور القا كردند 
كه ما نمي توانيم فيلم استاندارد بسازيم 
چون مثلًا امكانات نداري��م يا علمش را 
نداريم پس بهترين كار اين است كه فكر 
رؤياپردازي در سينما را از خود دور كنيم 
و رؤيا پردازي را بسپاريم به هاليوود. آنها 
كارش��ان را بكنند و ما هم كار خودمان 

را، اما كار ما بايد اين باش��د كه فيلم هاي 
هنري بسازيم و بفرستيم به جشنواره هاي 
خارجي و آنها فيلم هاي ما را ارزشگذاري 
كنند و به م��ا جايزه بدهند تا م��ا از اين 
طريق جهاني ش��ويم. اي��ن دقيقاً همان 
اتفاقي بود كه دهه ها در س��ينماي ايران 
رقم خورد. ماش��ين پروپاگانداي تئوري 
»هنر براي هنر« هم سال ها بر همين ايده 

خانمان سوز مي دميد. 
اما در اين ميان معدود س��ينماگراني هم 
بودند كه اس��ير تئ��وري خودباختگي در 
سينما نشدند و راه خود را رفتند. حاتمي كيا 
اگرچه از همان فيلم هاي ابتدايي اش مي شد 
تمايل به تسلط بر فن و تكنيك سينما را 
مشاهده كرد ولي از فيلم »چ« به اين طرف 
راه دشواري را آغاز كرد و تجربيات جديدي 
را در سينماي ايران تجربه كرد. تجربه هايي 
كه نياز به اعتماد به نفسي عظيم داشت. او 
اين راه را آغاز كرد و فيلم به فيلم جلو آمد 
و حالا در به وقت شام دست به خلق اثري 
زده كه سينماي ايران را فرسنگ ها به جلو 

پرتاب كرده است. البته طبيعي است كه 
ديدن اين پيشرفت براي خيلي ها خوشايند 
نباشد. براي همين هم هست كه روحيه ما 
مي توانيم حاتمي كيا نبايد تبديل به يك 
الگو در س��ينماي ايران ش��ود. اگر الگوي 
حاتمي كيا دست برتر باشد آن وقت مدرسه 
به اصطلاح ملي سينما و بودجه هايش و نيز 
سينماي جشنواره اي معطوف به غرب خود 

به خود بساطش جمع مي شود. 
   ما مي توانيم سينمايي

اما آخرين س��اخته ابراهي��م حاتمي كيا 
مشحون از صحنه هاي اكشني است كه 
حتي نزديك ش��دن به مختصات آن به 
مخيله آدم هاي خودباخته سينماي ايران 
هم خطور نمي كند. منظور از خودباخته 
همان آدم هايي اس��ت كه اساساً اعتقاد 
دارند ايران��ي جماعت نباي��د خودش و 
توانمندي هايش را زي��اد جدي بگيرد و 
از س��طحي فراتر بينديشد. فكر كردن و 
كار كردن كار ايراني جماعت نيست بلكه 
ديگراني هستند كه براي ما و به جاي ما 
فكر  و البته كار هم مي كنند. اين همان 
تفكري است كه براي مثال اقتصاد ايران 
را به لبه پرتگاه نزديك كرده است. وقتي 
تفاوت هاي سينماي حاتمي كيا با ديگران 
بالا برود طبيعي است كه عده اي احساس 
خطر كنند. چون حاتمي كيا حقير بودن 
و ناتوان بودن خيلي ها را با آثارش آشكار 
مي كند. وقتي نمي توان به او رسيد راهي 
جز تخريب و مس��خره كردن نمي ماند 
هرچند اگر كمي منصف باش��ي بايد به 

حقيقت اعتراف كني. 
س��ينماي حاتمي كيا براي خيلي ها يك 
خطر محسوب مي ش��ود. او توان ساخت 
آثار بي��گ پروداكش��ن را دارد. خيلي ها 
بودند كه بودجه هاي كلان گرفتند و آثار 
بي ارزشي ساختند كه حتي رنگ اكران 
هم به خود نديد يا اگر ديد در گيش��ه با 
شكست مواجه شد اما حاتمي كيا هنوز 
هم فيلم هايش مي فروش��د. او همچنان 
برخلاف اغلب فيلمس��ازان نامدار ايران 
سرحال و قبراق اس��ت. هنوز هم مردم 
بليت مي خرند و ب��راي ديدن فيلم هاي 
او به س��ينما مي روند. اين وضعيت براي 
آنهايي كه جامع��ه را دوقطبي مي بينند 
و از ديدن حاتمي كي��ا در قطب مخالف 
خود حرص مي خورند تقريباً يك تراژدي 
كامل است. اين براي خيلي ها غم بزرگي 
است كه حاتمي كياي نابغه با اين سطح 
توانايي در س��ينما عنوان كن��د كه من 
سرباز نظام و كشورم هستم. ايرادگيرهاي 
بني اسرائيلي دقيقاً در چنين وضعيتي سر 

و كله شان پيدا مي شود. 
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به وقت شام، به وقت انقلاب
نگاهي به حضور موفق حاتمي كيا در جشن 40 سالگي انقلاب با فيلم »به وقت شام«

   معصومه طاهري
مدتي اس��ت برنامه ه��اي گفت وگومحور در 
ش��بكه هاي تلويزيوني به نس��بت قب��ل رواج 
بيشتري پيدا كرده اس��ت؛  رويه اي كه گويا به 
دليل شرايط مالي كنوني رس��انه ملي راهكار 
مناسبي براي پركردن آنتن محسوب مي شود؛ 
در اين برنامه ها به فراخ��ور موضوعاتي كه در 
نظ��ر دارند مهمانانش��ان هم طيف وس��يعي 
از س��لبريتي هايي از دني��اي هنرمن��دان، 
سياستمداران، ورزشكاران و... را شامل مي شود 
و عمدتاً در بهترين زماني كه تلويزيون بيشترين 
بيينده را دارد به روي آنتن مي روند و اين يعني 

تأثيرگذاري بالا. 
  آنچه در اين ميان مطرح اس��ت پوشش هاي 
نامتعارف و بعض��اً عجيب و غري��ب مجريان 
تلويزيوني است كه بيشتر به مانكن هاي خياباني 
يا تبليغ كننده برندهاي پوشاك شباهت دارد تا 
اجراكننده برنامه تلويزيوني؛ كت و شلوارهاي 
تنگ با رنگ هاي تند و به اصطلاح جيغ كه گاه 
دكمه هاي لباس به سختي بسته شده طوري 
كه حواس مخاطب تلويزيوني بيشتر جلب اين 
پوشش اس��ت تا حرف هايي كه زده مي شود؛ 
اين درحالي است مجري به غير از توانايي هاي 
اجرايي و رعايت گفتار و رفتارهاي متناسب در 
ش��أن مخاطب، بايد در پوشش نيز دقت كند، 
زيرا زير ذره بين نگاه ميليون ها مخاطب از اقشار 
و گروه هاي مختلف اس��ت و قرار نيست به نام 
رقابت با شبكه هاي ماهواره اي و برنامه هاي آنها 

براي جذب به هر رنگ و قالبي درآمد؟!!
 گاه اينطور به نظر مي رسد كه عوامل ناظر تنها 
به اين كه فردي آستين لباس��ش بلند باشد و 
يقه اي پوشيده داشته باشد حساس هستند و 
ديگر كاري به چگونگي لباس مجري ها و عوامل 
جلوي دوربين ندارند.  لباس هاي گران قيمت و 
متنوعي كه به خصوص ب��راي مجريان روتين 
شبانه و مناسبتي بيش��تر جلوه مي كند نشان 
از اوج مصرف گرايي و تجمل گرايي اين طيف 
دارد كه در كنار آن چنين سبكي را به مخاطب 
هم القا مي كنند.  چند سال پيش مجري جواني 
مي گفت براي رفتن جلوي دوربين در اجراي 
برنامه تلويزيوني مجبور شدم كت و شلواري 17 
ميليوني با قرض تهيه كنم تا ظاهري آراسته و 
موجه داشته باش��م!! و اين تازه مربوط به چند 
سال قبل است كه تب تنوع طلبي و خودنمايي 

سلبريتي ها به اين تندي و داغي نبود. 

انتظار مي رود در ش��رايط اقتص��ادي و بحران 
مالي كنوني كه اغلب افراد جامعه گريبانگير آن 
هستند تلويزيون شيوه قناعت و صرفه جويي را 
در عمل تبليغ كند نه اين كه آتش مصرف گرايي 
را تندتر كند آن هم زماني كه از يك طرف مردم 
زلزله زده كرمانشاه در سرماي زمستان وضعيت 
بدي دارند و از طرف ديگر خيلي از خانواده  ها 
در معاش اوليه خود دچار مش��كل هس��تند. 
اينگونه تبليغ��ات لباس و برندهاي پوش��اك 
مردانه و زنانه به بهانه آراستگي از سوي مجريان 
رسانه ملي اتفاق جالبي نيست.  فراموش نكنيم 
تلويزيون يك رسانه مردمي است و براي بقا بايد 
با اكثريت جامعه پيش برود و آنها را جذب كند 
نه اقليت مرفه نشين و سرمايه دار كه به دنبال 
برند و مارك لباس هستند. البته ناگفته نماند 
ما مخالف زيبايي و پوشش آراسته مجريان در 
تلويزيون نيستيم اما قرار هم نيست برخلاف 
عرف و پوشش رايج خودنمايي شود، كه نه تنها 
جذابيتي ندارند بلكه باعث دلزدگي و بي توجهي 
به موضوعات مطروحه در برنامه هم مي شوند. 
در همين راستا چند وقت پيش يكي از بازيگران 
س��ينما و تلويزيون در كسوت مجري گري در 
ش��بكه ورزش با ظاهري ناجور و ش��لوار پاره 
حضور داشت!! پوششي كه اصلًا شايسته يك 
مجري در رس��انه ملي نبود. متأسفانه برخي 
از اين طيف اف��راد تصور مي كنن��د چون اين 
شبكه هاي تازه تأسيس به نسبت كمتر مخاطب 
دارند بهترين فضا براي هنجارشكني و عرض 
اندام اس��ت درصورتي كه مجريان تلويزيوني 
ازجمله اقشاري هستند كه چه بخواهند و چه 
نخواهند الگو و در رديف گروه مرجع محسوب 
مي ش��وند و وقتي در قاب رس��انه ملي دولتي 
مجريان به لحاظ پوش��ش و گفتار به گونه اي 
تابوشكن باشند به طور قطع ارائه دهنده سبك 

زندگي نامتعارف و الگودهي هستند. 
متأسفانه از زماني كه صداوسيما با كسري بودجه 
مواجه شده است مي بينيم هر فرد يا گروهي به 
سهولت در آن جولان مي دهد؛ به صورتي كه در 
رسانه ملي هر تبليغي را به هر قيمتي شاهديم. 
آنچه هشداردهنده اس��ت اين است كه چيزي 
را كه زماني نماد س��رمايه داري مي دانستيم به 
كار مي بري��م تا تأمين بودج��ه كنيم حتي اگر 
لباس هاي ناجوري مجري��ان به تن مي كنند تا 
تبليغ و معرفي باش��د ولي قرار نيست مجريان 

نقش مانكن هاي خياباني را بازي كنند.

وزير ارش�اد در اختتاميه جايزه كتاب سال 
گفت: انقلاب با نويس�ندگان ب�ه دنيا آمد و 
كتاب ها خيابان ها را پر كرد، از س�وي ديگر، 
خيابان ها در انقلاب با كتاب ها پر شد. يادمان 
هس�ت پياده روهاي خيابان ه�اي تهران و 
ديگر ش�هرهاي كش�ور مملو از كتاب بود.

مراسم پاياني س��ي و پنجمين دوره از كتاب 
جايزه كتاب س��ال جمهوري اس��لامي ايران 
و بيس��ت و پنجمين دوره جاي��زه جهاني روز 
گذشته با حضور دكتر روحاني رئيس جمهور، 
س��يد عباس صالحي وزير فرهنگ و ارش��اد 
اس��لامي و برخي از معاونان رئيس جمهور در 

تالار وحدت برگزار شد. 
براس��اس اين گزارش، صالحي وزير ارشاد در 
اين مراسم گفت: انقلاب اسلامي ايران با كتاب 
متولد ش��د، همانگونه كه اسلام به وجود آمد. 
انقلاب ايران از معدود انقلاب هاي جهاني بود 
كه رهبران آن نويسندگان كتاب بودند، افرادي 
چون حضرت امام)ره(، آيت الله طالقاني، شهيد 
مطهري)ره(، شهيد بهش��تي، حجت الاسلام 

هاشمي رفسنجاني و مقام معظم رهبري. 
وزير ارش��اد با بيان اينكه بيش��تر افرادي كه 
در انقلاب مؤثر بودند همانند دكتر ش��ريعتي 
از دسته نويس��ندگان بودند، گفت: انقلاب با 
نويسندگان به دنيا آمد و كتاب ها خيابان ها را 
پر كردند، از سوي ديگر، خيابان ها در انقلاب 

با كتاب ها پر شدند. يادمان هست پياده روهاي 
خيابان هاي تهران و ديگر شهرهاي كشور مملو 
از كتاب بود.  اين مقام مسئول در وزارت ارشاد 
ضمن بيان اينكه انق��لاب در پايداري خود به 
كتاب نيازمند است، گفت: انقلاب براي پايدار 
ماندن همانند دوره تأس��يس نيازمند كتاب 
است، كتاب ها نقطه اتصال ما به علم، فرهنگ، 
هنر و دين هستند. توسعه اجتماعي كشور ما 
با كتاب پيوند عميقي دارد، كتاب چون ذخاير 
نفت خام اس��ت كه با پتروش��يمي از ذخيره 
طلايي فرآوري مي شود و در نهايت كتاب، به 

علم پيشران تبديل مي شود. 
وزير ارشاد تصريح كرد: با اين فرآوري، كتاب 
تبديل به فرهنگ خلاق، هنر پويا و دين عالمانه 
و نه عاميانه مي شود. اما اگر مي خواهيم توسعه 
پايدار و تكامل ژرف نگر داشته باشيم، بايد به 
كت��اب و توليد كتاب خ��وب و خواندن كتاب 

خوب توجه كنيم، چراكه نيازمند آنيم. 
صالح��ي ب��ه كتاب خ��وان ب��ودن حرفه اي 
رئيس جمهور اشاره اي كرد و گفت:  اميدواريم 
دولت دوازدهم به رياست ايشان بتواند بيش از 
گذش��ته به حوزه فرهنگ مكتوب توجه كند، 
امنيت فكري و رواني پديدآورندگان و منزلت 
پديدآورندگان تفكر را بيش از گذشته ارج نهد 
و به اقتصاد و مسائل معيشتي پديدآورندگان 

آثار توجه كند.

مجریان سیما  چقدر تا یک  مانكن خیابانی فاصله دارند

وزير ارشاد در اختتاميه جايزه كتاب سال مطرح كرد

 انقلاب با نویسندگان به دنیا آمد 
و كتاب ها خیابان ها را پر كرد

88498436سرويس فرهنگي

   هادي عسگري
رئيس س�ازمان فرهنگي- هنري شهرداري 
تهران در آيين اختتاميه تجليل از فرهيختگان 
ح�وزه فرهن�گ ك�ه در اي�ام الله ده�ه فجر 
برگزار ش�د، فرهنگ را عاملي براي پيروزي 
در هش�ت س�ال دفاع مقدس عن�وان كرد. 
محم��ود صلاحي، رئي��س س��ازمان فرهنگي- 
هنري ش��هرداري تهران، در اين مراس��م كه در 
فرهنگسراي انديشه برگزار ش��د، با تبريك فرا 
رس��يدن دهه فجر و آغاز جشن هاي 40 سالگي 
انقلاب اسلامي، گفت: انقلاب زماني پيروز شد كه 
همه دنيا به اين باور رسيده بودند كه بدون اتكا 
به ش��رق يا غرب ، نمي توان كاري كرد و انقلاب 
اسلامي بدون اتكا به اين دو قطب امكان پيروزي 
ندارد. باور پيروزي وجود نداشت و امام اين باور 

را به وجود آورد. 
صلاحي با اش��اره به ش��رايط جهان��ي در زمان 
پيروزي انقلاب در كش��ورمان گف��ت: وقتي دو 
قدرت جهاني امريكا و ش��وروي تم��ام امكانات 
خودش��ان را هم بس��يج مي كردند تا با انقلاب 
مبارزه كنند، ش��اه هم تا جايي كه مي توانست 
آدم كشت؛ ما 70 هزار نفر كش��ته و ۲00 هزار 

مجروح داشتيم. 
وي ادامه داد: فرهنگ هويت ماست؛ البته هويت 
ما هم ناشي از فرهنگ اس��ت. همه فرهيختگي 
يك جامعه به فرهنگ وابسته است، همه فرهنگ 
ملت هم به فرهيختگي اس��ت. همه چيز را ما با 

فرهنگ مي سنجيم. 
صلاحي با مقايس��ه جنگ ه��اي تاريخي ايران 
از ۲00 س��ال پيش ت��ا دوران دف��اع مقدس و 
شكس��ت هاي ايران در آن جنگ ها، تأكيد كرد: 
چيزي كه باعث پيروزي ما در دفاع مقدس شد، 
سلاح نبود، فرهنگ بود. به عنوان كسي كه از روز 
اول تا روز آخر در جنگ بودم، مي گويم كه سلاح 
عامل پيروزي ما نبود؛ ما نه هواپيماي پيشرفته 
داش��تيم نه بمب. ما در دفاع مقدس با فرهنگ 
دفاع و فرهنگ شهادت پيروز شديم. فرهنگي كه 
در كربلا، امام حسين)ع( هم با همين فرهنگ پا 

به ميدان گذاشت. 
رئيس سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران 
گفت: فرهنگ دفاع و شهادت جا افتاد و از كشور 
ما در هشت سال جنگ چيزي كم نشد؛ اگر اين 
فرهنگ مديريت در كشور جا بيفتد، بسياري از 
مشكلات ما حل مي شود. ترافيك هم با فرهنگ 
رفع مي ش��ود كه اگر هوا آلوده بود، با ماش��ين 

شخصي بيرون نياييم. 
صلاحي با تأكيد بر اينكه فرهنگ زيرشاخه همه 
امور است، گفت: نوروز يك فرهنگ خوب است؛ 
فرهنگ نو شدن، نظافت، ديد و بازديد، عيادت از 
بزرگان و خانواده. منظور ما از فرهنگ اين است؛ 
كه اگر نقصي هس��ت با فرهنگ جبرانش كنيم. 
در دانش��گاه ها و منابر و تريبون ها و مؤسس��ات 
پژوهشي بايد به دنبال فرهنگ مديريت باشيم 
تا همه بدانن��د هر ميز مديريتي، ب��ا خون ده ها 
شهيد برپا ش��ده و مديران ما به فكر خودشان و 

سفرخارجي و... نباشند. 
   بايد حقيقت انقلاب را

با تفكر به هويت انقلاب تبيين كرد
حجت الاسلام حسن ناصري پور، معاون فرهنگي 
سازمان فرهنگي-  هنري ش��هرداري تهران نيز 
در اين مراسم در سخناني با اش��اره به اينكه بايد 
حقيقت انقلاب را با تفكر به هويت انقلاب تبيين 
كرد، گفت: قرآن دو نكته مه��م را به ما يادآوري 
مي كند؛ اول اينكه ذكر، هم رديف تفكر آمده است. 
يعني در باب تفكر، بايد قدري تأمل كرد. اهالي علم 
معتقدند جدي ترين تفكر زمانه ما اين است كه ما 
با تفكر بيگانه  ايم! دوم اينكه علم و فلسفه به خودي 

خود تفكر نيستند، محاسبه هستند. 
معاون فرهنگي سازمان فرهنگي- هنري گفت: 
اگر هويت اصلي را نس��بت به انقلاب، نسبت به 
حقيقت انقلاب متفكرانه به نس��ل ها، توس��ط 
جامعه فرهنگ اعطا نكنيم، محل انحراف است. 
سه قيام در عالم داريم؛ قيام فاطمي، قيام حضرت 
اباعبدالله الحس��ين)ع( و قيام مه��دوي؛ آنهايي 
مي توانند در قيام مهدوي حركت جامعي انجام 

دهند كه دو قيام اول را درك كرده باشند. 
وي افزود: اگر از ناحيه فردي به عنوان مسئول، 
خطايي س��رمي زند، اين خطا ب��ه اصل و هويت 
انقلاب برنمي گردد، بايد به خودِ مسئول برگردد. 
خيلي وظيفه ما در چهلمين سال انقلاب سنگين 
اس��ت؛ و در س��ازمان فرهنگي- هنري، رياست 
اين سازمان تمام برنامه هاي سال ۹7 را مختص 
چهلمين س��ال انقلاب قرار داده ان��د. اين اتفاق 

ضرورتي است كه هيچ چيزي به آن نمي رسد. 
ناصري پور گفت: اگر خودمان را به اصل و اساس 
انقلاب مديون مي دانيم، سال آينده را بايد سال 
جهاد بدانيم؛ با داس��تان، با روايت، با نقاشي و با 
استفاده از تمام ابزار رسانه هاي جمعي و شبكه هاي 

اجتماعي بايد براي اين مهم تلاش كنيم.

   فرزين ماندگار 
تهي�ه كنن�ده فيل�م س�ينم�اي�ي 
»امپ�راطور جهنم« از تصميم پرويز 
ش�يخ طادي براي س�اختن فيلم�ي 
درباره افراط گرايي در ايران خبر داد. 
محمد خزاعي تهيه كنن��ده امپراطور 
جهنم در نشست رس��انه اي اين فيلم 
سينمايي كه با حضور عوامل اين فيلم 
و اصحاب رس��انه در پرديس سينمايي 
ملت برگزار ش��د با بيان اينكه ش��ش 
س��ال پي��ش فيلمنامه اي را به ش��يخ 
طادي پيش��نهاد دادم و قرار بود براي 
تلويزيون باش��د، گفت: آن فيلمنامه را 
به سازمان هاي مختلف پيشنهاد داديم 
كه چهار سال جوابي ندادند. گفتند به 
لحاظ شرايط ديپلماسي درست نيست 
كه ساخته ش��ود. ۲7 بار اين فيلمنامه 
بازنويس��ي شد كه آقاي ش��يخ طادي 
گفتند خسته شدم و نمي خواهم فيلم 
استراتژيك بس��ازم. در نهايت چند نفر 
از دوستان كمك كردند تا فيلم ساخته 
شود. سرداري نقدي هم كمكمان كرد.  
به گفته خزاعي البته دوس��تان س��ال 
فيلم آن را قرباني كردن��د. آقاي افروغ 
چقدر مگر سينما را مي شناسند؟ مگر 
جلوه هاي ويژه را مي شناسند؟ دوستاني 
كه باعث شدند صحنه هاي فيلم حذف 
ش��ود، بايد بگويم كه آس��وده بخوابيد 
كه فيلم خنثي ش��ده است. چقدر بايد 
ملاحظه كرد؟ نتيج��ه نهايي اين فيلم 
خنثي ش��د.  خزاعي گفت: آقاي شيخ 
طادي در مورد افراط گراي��ي در ايران 
هم فيلم مي خواهد بسازد. اگر به دنبال 
نماد هاي فيلم برويد چيزهاي زيادي را 

متوجه خواهيد شد. 
   كار فيلمساز پيش بيني آينده است

ش��يخ طادي، كارگردان فيلم در ادامه 
گفت: اينجا هرچه بگويم كه سانس��ور 

شد شايد براي شما قانع كننده نباشد. 
بايد در مورد چيزي كه هست صحبت 
كرد. اين فيلمي كه ديديد اشكال دارد. 
عنصر آب در فيلم ب��ه عنوان معرفت و 
نمادسازي اين ش��كلي مطرح نيست، 
بلكه مسجدي را كه در فيلم مي بينيد 
از بين مي برد.  ش��يخ طادي ادامه داد: 
به من مي گويند كه چرا فيلم سفارشي 
مي سازيد؛ در صورتي كه چنين جايي 
وجود ن��دارد. بلكه اين من هس��تم كه 
سفارش مي دهم. بايد بروم و بگويم كه 
چرا خوابيد؟ ناموس ما را مي برند. بايد 
كار اس��تراتژيك كرد و كلي هم برايش 
مي دوم. بايد پول تكه تك��ه ارگان ها را 
كه هزين��ه پرچم و پوس��تر مي كنند، 
جمع كرد و ريخ��ت در اين فيلم ها. دو 
تا و نصفي كارگ��ردان مي خواهند اين 
شكلي كار كنند، ايرادش چيست؟ براي 
ساخت اين فيلم ها شش سال جان ما را 
مي گيرند. كار فيلمساز پيش بيني آينده 

است. اما كجا حمايت مي كند؟
   بگذارند كارمان را انجام دهيم

در ادامه ك��وروش زارع��ي بازيگر اين 
فيلم با بيان اينكه م��ا پيش بيني هايي 
در فيلمم��ان كرديم ك��ه ديديم اتفاق 
افتاد عنوان كرد: صحنه هايي در فيلم 

وجود دارد كه امروز شاهدش در واقعيت 
هستيم. در فيلممان صحنه تروريستي 
داشتيم كه در فرانس��ه اتفاق افتاد. در 
همان زمان اتفاق مشابه آن در واقعيت 
در كشور فرانسه رخ داد. رسانه ها مانند 

يار دوازدهم بايد از ما حمايت كنند. 
زارعي ادام��ه داد: نزديك ب��ه هفت تا 
هشت س��كانس خوب من حذف شد. 
نزديك به 40 تا ۵0 دقيقه از فيلم كنار 
گذاشته ش��د كه به كارم به نظر خودم 
لطمه زده اس��ت. به همين دليل كمي 
توي ذوق��م خورد. فك��ر مي كنم دليل 
اين حذفيات شرايط ديپلماتيك باشد. 
اميدوارم دلمش��غولي هاي سياسي از 
سينما فاصله بگيرد. يك هنرمند فرزند 
زمانه خودش است. نبايد هنر و هنرمند 
را ابتر كنيم. آقاي ش��يخ طادي دست 
به يك افش��اگري بزرگ در اين اثر زد. 
 اي كاش مي گذاش��تند كارش را انجام 
دهد. اين فيلم اثري ب��راي تمام مردم 
آزادي خواه بشريت است. در فيلم يك 
نسل كشي اتفاق مي افتد. يادمان باشد 
كساني كه دنبال آقايي در جهان هستند 
بيكار نمي نش��ينند و بعد از داعش كار 
ديگري خواهند كرد. امي��دوارم اجازه 
دهند ما در كش��ور خودمان كارمان را 

درست انجام دهيم. 
   نگاه شيخ طادي را دوست دارم

علي نصيري��ان نيز كه در اين نشس��ت 
حض��ور داش��ت گف��ت: م��ن ن��گاه 
پژوهش��گرانه ش��يخ طادي را دوست 
دارم و جس��ت وجوي آن ب��راي هم��ه 
اتفاق ه��اي فيلمش مورد پس��ند من 
است. »امپراطور جهنم« به كارگرداني 
پرويز شيخ طادي همان فيلم جنجالي 
است كه سال گذشته پشت سد هيئت 
انتخاب جشنواره فيلم فجر قرار گرفت. 
فيلم به موضوع فعاليت هاي تروريستي 
وهابيون آل س��عود با همپيماني رژيم 
صهيونيس��تي در منطقه مي پ��ردازد. 
درددل هاي محمد خزاعي، تهيه كننده 
اين اثر درب��اره فش��ار هاي دولت براي 
سانس��ور اين فيلم نش��ان مي دهد كه 
با اثري مثله شده در جش��نواره طرف 
هستيم. خزاعي در اين باره به »جوان« 
گفته بود: » آنقدر فشار آوردند كه دچار 

خودسانسوري شديم. 
امپراطور جهنم را اخت��ه كردند، فيلم 
خنثاي��ي از كار درآمده اس��ت، فيلم با 
تيت��راژ، ح��دود 8۵ دقيقه اس��ت، در 
حالي كه در س��ال گذشته 130 دقيقه 
بود، نق��ش عربس��تان در ايجاد داعش 
و همچنين نقش اتحادي��ه اروپا در اين 
فيلم كمرنگ ش��ده است، شايد بيننده 
»امپراط��ور جهن��م« ب��ه خاط��ر اين 
مميزي ها چندان با قص��ه فيلم جديد 
ارتباط برقرار نكند، مشكلات در مقايسه 
با قلاده هاي طلا به مراتب بيش��تر بود، 
مي آمدند و مي گفتند نگاهتان نسبت به 
عربستان درست نيست! تا كي قرار است 
سكوت كنيم و حرفي نزنيم، اگر روزي 
امكان ديده شدن نسخه كامل »امپراطور 
جهنم« فراهم شود، مشاهده مي كنيد 

اين فيلم چه موضعي داشته است.

شيخ طادي تصميم دارد درباره افراط گرايي ايراني هم فيلم بسازد
محمد خزاعي در نشست رسانه اي »امپراطور جهنم« عنوان كرد

اختتاميه ويژه برنامه روز فرهنگ 
برگزار شد

 فرهنگ عامل پیروزي 
در دفاع مقدس بود


